
CONSTANTIN COTIMANIS: 
" ...  să descoperi ceea ce este in tine!" 

Ceea c e  a descoperit Constantin Cotimanis î n  atât de 
diferiţii Aston din Îngrijitorul de Harold Pinter şi Harpagon din 
Avarul de Moliere, pe scena Teatrului "C. 1. Nottara", ne-a luat 
prin surprindere. in urma acestei constatări, dialogul urmează 
firesc . . .  

O Aţi acceptat să jucaţi in Avarul într-o situaţie ce 
constituia un handicap ingrozitor: dispariţia unui monstru 
sacru, George Constantin. Ce v-a indemnat s-o faceţi fi 
cum aţi trecut peste acest fapt? 

• Nu am cerut să joc în acest spectacol. Propunerea m-a 
surprins şi pe mine, aşa cum i-a surprins, probabil, pe mulţi. Zile 
întregi am meditat asupra acestei situaţii şi nu mi-a fost uşor. 
Am acceptat, dar nu înainte de a sta de vorbă cu cei implicaţi 
nemijlocit în acest spectacol: regizor, colegi ,  maşinişti, oameni 
de la lumină şi sunet. Directorul Maxim Crişan m-a chemat şi, 
după îndelungi discuţii asupra oportunităţii intrării mele în acest 
rol, a încheiat spunându-mi: "Toate întrebările pe care mi le pui 
tu, mi le-am pus eu înainte cu luni de zile. Nu-ţi trebuie decât 
atâta încredere câtă am eu în dumneata şi vom izbândi" .  Iar 
b u n u l  meu coleg şi  prieten Stelian N istor mi-a spus la un 
moment dat : " I ntrarea ta în Avarul o consider o v ictorie 
personală". Fiind colegi de clasă la institut, l-am înţeles. Când ţi 
se oferă în dar un avion, iar cei care fac acest gest au încredere 
să zboare alături de tine, nu trebuie să stai prea mult pe gânduri. 
A p o i  t o t u l  pare a deveni  o problemă de asu m a re a 
responsabilităţi i .  Pare a deveni, dar din când în când . . .  să ştiţi că 
intru în biserică, aprind câte o lumânare, mă închin şi mă rog 
pentru ami nt i rea şi sănătatea actori l o r .  Dacă am greşit , 
Dumnezeu să ne ierte, maestre! 

O Avind in vedere faptul că aţi  intrat intr-un 
spectacol deja construit, care a fost ponderea intuiţie! fi 
cât datoraţi experienţei scenlce tn (re)crearea acestui 
personaj? 

• intâmplarea a făcut să nu pot vedea nici una dintre cele 
patru reprezentaţii jucate până atunci. Singurul contact cu ceea 
ce a fost Avarul l-am avut prin intermediul casetei video, care 
cuprindea câteva scene. Spectacolul - ca structură - a rămas 
acelaşi: decor, costume, muzică, dar relaţiile dintre personaje, în 
intimitatea lor, s-au schimbat. 

Pentru mine, intuiţia este arma principală a actorului. Intuiţia 
aparţine, în bună măsură, subconştientului, dar cred că ţine şi de 
ceva ereditar. Experienţa de viaţă şi experienţa scenică, în timp, 
trec din conştient în subconştient, îmbogăţind intuiţ ia.  Cu 
această intuiţie, mereu înnoită, disecăm noile propuneri, noile 
personaje. Conştientă este, după părerea mea, aplecarea spre 
studiul asupra personajului apelând la literatura de specialitate. 

O Aţi putea să ne vorbiţi acum despre "tristeţea" 
personajului comic din Avarul? 

• Harpagon este, în esenţă, un personaj trist sau, mai bine 
zis, care întristează prin faptul că are atâta putere canalizată 
negativ. Fără îndoială, face parte din categoria personajelor 
h i per-perseverente. Dacă această caracteristică ar f i  fost 
îndreptată spre un scop nobil, binefăcător, probabil că ne-am fi 
bucurat. Dar ambiţia sa este însoţită de susceptibil itate şi de o 
încl i naţie spre ranchiună,  ceea ce ne întristează. Este u n  
personaj intolerant, principala s a  preocupare este câştigul ş i  îşi 
urmăreşte scopul fără scrupule. Ce să-i faci, Harpagon, din 
păcate, nu s-a născut pentru a fi "un om de bine"! Dar atunci 
când judecăm un astfel de personaj, nu trebuie să uităm câţi 
"oameni de bine" pot asista, cuprinşi de o binefăcătoare linişte 
sufletească, la buzunărirea unui semen de-al lor. Şi atunc i o 
bucurie fără margini mii cuprinde, închipuindu-mi un l 1u1 care 
s -ar urca intr-un autobuz, să zicem 33 1 ,  plin de " harpagoni". 
Doamne, ce revoluţie benefică s-ar isca din tA miri ce, nu-i aşa? 

Dar, pentru că teatrul ,.,., '?i un scop educat iv , ha1 sa ne 
uităm şi spre noi - cu tristeţe, pentru că nu putem avea ceva din 

Harpagon, nici măcar 
în caz de necesitate. 
C a m  atât despre 
tr isteţea u n u i  per
sonaj comic. 

O Cum e posi
bilă trecerea de 
la blindul Aston 
la histrionicul 
Harpagon? Sau 
însăfi această 
posibilitate n dina
mizează pe actorul 
C o n s t a n t i n  
Cotlmanis? 

• Doamne, ce dinamizare extraordinară, ce posibilitate de a 
descoperi ceea ce este în tine! Nimic mai frumos in viaţa unui 
actor. M-aş plictisi de moarte să joc apelând mereu la aceleaşi 
mijloace. După cum bine vedeţi ,  fug de un răspuns direct, pentru 
că despre Aston nu am de gând să vă vorbesc. Simt că nu mi-ar 
ierta-o. Poate când ne vom despărţ i ,  când spectacolul  cu 
Îngrijitorul va deveni amintire. 

O Credeţi că procesul creaţiei scenice se incheie o 
dată cu premiera sau că aceasta lasă cimp deschis 
improvlzaţiei, de la o reprezentaţie la alta? 

• Hotărît lucru, nu, nu se încheie o dată cu premiera! Mai 
mult, consider că premiera nu poate constitui apogeul calitativ al 
unui spectacol, la fel cum revelionul nu poate reprezenta ziua 
cea mai frumoasă dintr-un an. Prea sunt noi costumele, casa -
prea de curând zugrăvită; improvizaţia, fantezia vin mai apoi, 
s pectacol de spectaco l ,  să îmbogăţească c o n ţ i n u t u l  
personajelor şi  a l  relaţiilor dintre ele. Eu, cel puţin, caut c a  în 
fiecare seară, când joc, să aduc ceva în plus personajului. E 
drept că uneori îmi reuşeşte, iar alteori nu, dar simt nevoia să fac 
asta, simt că astfel il păstrez în viaţă. 

O Jucind trei partituri diferite, aveţi 'lansa sau 
netansa să fiţi întâmpinat de un public divers: la 
Îngrijitorul, spectatorii rămin multă vreme distanţi, la 
Ava r u l  fi la P u r i c e l e  vă urmează, lncltindu-vă fi  
provocindu-vă spre dezlănţuire ludică. Unde vă simţiţi 
mal împlinit profesional? 

• Drumul spre inima spectatorului poate fi în linie dreaptă 
sau ocolit, dar fiecare îşi are frumuseţea lui.  Împlinit profesional 
cred că te simţi atunci când, la capătul unei reprezentaţ i i ,  
publicul şi  actorul se pot privi şi-şi pot zâmbi complice: "Am 
înţeles!" Eu, într-o seară ca asta, mă simt mai îmbogăţit şi viaţa 
mi se pare mai frumoasă. 

O Observăm că, in ultima vreme, limbajul teatral face 
loc tot mal mult imaginii, în detrimentul trăirii fi al 
cuvintului. Cărei modalităţi consideraţi că-I "aparţineţi", 
ca temperament artistic fi ca opţiune personală? 

• Aici m-aţi prins, sunt uşor retro . . .  Ştiaţi! 
O Orice actor visează un anume rol fi intilnirea cu un 

mare regizor. Aţi avut 'lansa acestei intilniri sau o 
atteptaţl tncă? 

• Eu nu m-am visat niciodată într-un anumit rol sau lucrând 
cu un mare regizor. Şansa acestei întâlniri ţi-o oferă - sau nu -
viaţa. Cred că atunci când forţezi destinul lucrurile încep să se 
deformeze şi o atare întâlnire îşi pierde din frumuseţe. Visul, în 

act:astă meserie de vis, te po::�to:� tensiona şi-ţi poate in t ina 

sufletul. Cred, cu tărie, că in viaţă, până la urmă , avem fiecare 
ceea ce merităm - nici mai mult, nici mai puţ in . 
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